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 Sdělení k žádosti o poskytnutí informací ze dne 28.3.2024 

 

Krajský úřad Zlínského kraje (dále jen „krajský úřad“) jako povinný subjekt obdržel dne 28.3.2024 Vaši žádost 
o poskytnutí informací podle zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu k informacím, ve znění 
pozdějších předpisů. V této jste požádal o poskytnutí informací vztahujících se k problematice pozemních 
komunikací.  

K jednotlivým dotazům, jakkoliv zákon o svobodném přístupu k informacím neslouží k výkladu právních 
předpisů, Vám krajský úřad sděluje následující:  

1. Ve věci připojení nemovitosti k pozemní komunikaci má být vedeno správní řízení, a to na základě 

zákona č. 13/1997 Sb., případně asi i dalších vyhlášek a zákonů. Prosím o sdělení, od kterého data 

platí (platila?) povinnost podat ve věci připojení či úpravě připojení žádost a ke kterému úřadu a zda 

se tato povinnost týká i veřejně přístupných účelových komunikací. 

Povinnost požádat o povolení připojení je stanovena v zákoně č. 13/1997 Sb., o pozemních komunikacích, 

ve znění pozdějších předpisů (dále jen „zákon o PK“). V § 10 odst. 4 tohoto zákona jsou uvedeny taxativním 

výčtem kategorie pozemních komunikací, pro které toto zákonné ustanovení platí. Veřejně přístupné 

pozemní komunikace (dále jen „VPÚK“) v tomto výčtu zahrnuty nejsou, a proto se toto ustanovení na VPÚK 

nevztahuje. Podle zákona o PK se tak nerozhoduje o připojení na VPÚK a o VPÚK navzájem.  

Správní orgány příslušné k řízení ve věcech připojení pozemních komunikací podle § 10 zákona o PK jsou 

tč. uvedeny v § 40 odst. 10 téhož zákona. Dříve státní správu v této oblasti vykonávaly silniční správní úřady 

podle kategorie pozemní komunikace (krajské úřady – silnice I. třídy, obecní úřady obcí s rozšířenou 

působností – silnice II. a III. třídy, obecní úřady – místní komunikace).  

Od účinnosti nového stavebního zákona budou vyžadovat (mj.) připojení všechna spojení pozemních 

komunikací navzájem. Povolovat je bude (obecný) stavební úřad rozhodnutím o povolení stavebního 

záměru. 

2. Jaké náležitosti je třeba nyní doložit k podání žádosti v případě místní komunikace a jaké v případě 

veřejně přístupné účelové komunikace (pokud se podmínky žádosti liší)? 

Podle § 10 odst. 5 zákona o PK „K žádosti o povolení připojení podle odstavce 4 žadatel připojí také vyjádření 

vlastníka dotčené pozemní komunikace a jedná-li se o dálnici vyjádření Ministerstva dopravy, v ostatních 

případech vyjádření Policie České republiky.“ 

Jak je uvedeno v odpovědi na otázku označenou v žádosti č. 1, nevztahuje se § 10 zákona o PK na VPÚK.  

 

3. Pokud došlo od r. 1997 ke změně zákona, žádám o sdělení, jaké podmínky ve věci připojení 

stanovoval zákon č. 13/1997 Sb. v průběhu doby, kdy změny těchto podmínek vstoupily v platnost  



 

 

a jak byly tyto podmínky v minulosti stanoveny a případně jaké náležitosti bylo nutno žadatelem 

doložit?  

Zákon o PK nestanoví podmínky připojení pozemních komunikací, stanoví jen požadavky na rozsah žádosti 

a její podklady, které jsou nezbytné pro vydání rozhodnutí ve věci. Tyto podklady jsou v podstatě neměnné 

– jedná se o stanovisko (nyní vyjádření) vlastníka dotčené pozemní komunikace a stanovisko (nyní vyjádření) 

Ministerstva dopravy u dálnic, v ostatních případech Policie ČR.  

4. Má vlastník pozemní komunikace právo stanovit podmínky připojení k ochraně svých zájmů  

a v jakém rozsahu a musí je žadatel následně respektovat? 

Vlastník pozemní komunikace má právo stanovit podmínky připojení k ochraně svých zájmů, zákon tento 

rozsah nestanoví. Žadatel musí respektovat podmínky, které správní orgán zahrne do svého meritorního 

rozhodnutí.  

5. Hrozí za neoprávněné připojení ke komunikaci nějaká sankce a v jaké výši? 

Skutkové podstaty přestupků jsou uvedeny v zákona o PK, který v § 42a stanoví přestupky, jichž se dopustí 

fyzické osoby, pokud se jedná o právnické osoby a podnikající fyzické osoby jsou skutkové podstaty 

jednotlivých přestupků stanoveny v § 42b zákona o PK. Pokud se přestupku dopustí fyzická osoba /přestupek 

dle § 42a odst. 1 písm. f) zákona o PK/ nebo právnická osoba či podnikající fyzická osoba /přestupek  

dle § 42b odst. 1 písm. f) zákona o PK/ lze za něj jako správní trest uložit pokutu až do výše 300.000 Kč  

/viz §42a odst. 8 písm. b) a § 42b odst. 6 písm. b) zákona o PK/.  

 

 


